
Jaarverslag Woldwijk 2022



2

Voorwoord

Het wordt een beetje een gewoonte in het jaarverslag te constateren dat het een bijzonder en druk
jaar is geweest voor Woldwijk. Toch geldt dat ook weer voor 2022. Op het gebied van de interne
organisatie was het rustig op een paar personele wisselingen na. Zo konden we Serge van Laar
verwelkomen als nieuw bestuurslid. Maar voor het overige was er ook dit jaar geen enkel moment om
je te vervelen op Woldwijk. Een aantal ontwikkelingen:

- In september hebben we afscheid genomen van de huidige RT-leden. Ze hadden zelf geconcludeerd
dat er weinig tot geen nieuwe initiatieven meer kwamen en dat hun functie beperkt aan het worden
was. Een andere invulling, bijvoorbeeld adviserend of meedenkend over de toekomst van Woldwijk,
zagen ze meer op hun plek bij een nieuwe ploeg RT-leden. In overleg met de gemeente is besloten de
instelling van een nieuw RT door te schuiven tot het moment dat er wat meer duidelijkheid over
diezelfde toekomst is.

- De gemeente heeft in overleg met de NCG een deel van de kavels langs de Stadsweg aangewezen als
locatie voor een tweede serie wisselwoningen. Het worden 50 éénlaagse woningen voor, in eerste
instantie, senioren. De bouw is eind 2022 begonnen.

- Er worden op Woldwijk steeds meer activieiten met partners uit het dorp georganiseerd: de
kledingbeurzen en de Lutjepicknick zijn daarvan de mooiste voorbeelden.

- Er was ook dit jaar nog geen doorbraak in de gesprekken over de boerderij en de toekomst van
Woldwijk. Voor de gesprekken over de boerderij hebben we de hulp ingeschakeld van Roemte, een
Toukomstinitiatief dat organisaties kan helpen bij (financiële) problemen met maatschappelijk
vastgoed. Met het nieuwe college, met een oude bekende in de persoon van Inge Jongman en een
nieuwe wethouder voor Woldwijk, Rik van Niejenhuis, is een prettig kennismakingsgesprek gevoerd.

- Voor de bewoners is de aanleg van de riolering op Woldwijk een belangrijke ontwikkeling geweest.
Door het groeiend aantal bewoners nam het waterschap geen genoegen meer met alternatieve
oplossingen. Door een forse gezamenlijke inspanning, zowel voor wat betreft menskracht als
financiën, hebben de bewoners in gezamenlijkheid op het hele terrein aansluiting op de riolering
gerealiseerd.

- Eveneens vooral door de inspanningen van een groep bewoners is het Groenplan tot stand gekomen:
een inrichtingsplan voor heel Woldwijk. Met de uitwerking en de realisatie is in 2022 ook een begin
gemaakt.

- De contacten met de kennisinstellingen zijn aangehaald en er is een begin gemaakt met het
inrichten van een Field Lab. Ondersteuning werd geboden door RIO-projects.

Wordt vervolgd in 2023!

Annemarieke Aarts, voorzitter CV Woldwijk
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Woldwijk

Wanneer je over de Stadsweg Ten Boer binnenkomt of wanneer je de afslag van de N360 naar
Dijkshorn in Ten Boer neemt kun je niet omWoldwijk heen. Tegenover de nieuwbouw van Dijkshorn
verschijnen yurts, tiny houses, huizen van leem, een dak vol zonnepanelen en een bloeiende
zelfoogsttuin. Het zijn de contouren van de Coöperatieve Vereniging Woldwijk.
De leden van de CV Woldwijk zijn de Coöperatieve Vereniging Tiny House Woldwijk, de Stichting
Staatjevrij met o.a. een zelfoogsttuin en de Wereldhuiskamer, de EnergieCoöperatie Ten Boer, de
agrariërs Kooistra en Langereis en Stichting Landjegoed.
Elk lid heeft zijn eigen kernactiviteiten, maar daarnaast werken de leden samen in de coöperatie als
geheel. De leden wisselen kennis uit, leren van elkaar en delen ruimte, materiaal en diensten. Het
bestuur van de coöperatie, gekozen door de leden, overziet het geheel en houdt zicht op de koers van
de afzonderlijke leden en vooral de gezamenlijke ontwikkelingen.

Een belangrijke samenwerkingspartner is de gemeente Groningen. De voormalige gemeente Ten Boer
speelde een belangrijke rol bij de totstandkoming van de CV. Zij was nauw betrokken bij de oprichting
en stelde de grond en boerderij (voor 20 jaar) beschikbaar. Met de herindeling (1 januari 2019) is dit
overgegaan naar de gemeente Groningen. De voorwaarden waaronder de grond beschikbaar is
gesteld zijn vastgelegd in een samenwerkingsovereenkomst en een huurovereenkomst.
De voorwaarden van de gemeente zijn dat CV Woldwijk zich richt op:
 het stimuleren van projecten die bijdragen aan de duurzaamheidsdoelstellingen van de

gemeente;
 het genereren van materiële en immateriële opbrengst ten gunste van de gemeenschap van Ten

Boer;
 het verkleinen van de gemeentelijke financiële last op het gebied Woldwijk.
Daarmee heeft Woldwijk ook publieke doelstellingen, dat maakt het ook een sociale onderneming.
Naast de steun van de gemeente Ten Boer/Groningen is de coöperatie de afgelopen jaren gesteund
en gestimuleerd door een groot aantal samenwerkingspartners. Op het terrein van regelgeving door
bv. de provincie Groningen en de Nationale Proeftuin Omgevingswet, door de Regio Groningen-Assen
met twee keer een financiële steun in de rug en door de Stichting Perspectief Groningen 2025 in de
vorm van het beschikbaar stellen van één van haar medewerkers ter ondersteuning.

De gemeente Ten Boer/Groningen heeft daarnaast de regelruimte voor experimentele bouw
verruimd voor een deel van Woldwijk, door een zogenaamde prestatievergunning te verlenen. Voor
de handhaving hiervan is een gemeentelijk Omgevingsteam (OT) ingericht.

Naast de leden, de
taakgroepen en het bestuur
had de organisatie tot in 2022
nog een team dat aan haar
verbonden was: het
Reflectieteam (RT). Het RT is
een onafhankelijk orgaan dat
de stem van de omgeving
vertolkt naar de leden en het
bestuur van de CV, zoals ook
in de
samenwerkingsovereenkomst
met de gemeente benoemd
staat. Het Reflectieteam
verschaft daarmee een deel
van de democratische legitimiteit aan ontwikkelingen op Woldwijk. Het bestaande Reflectieteam
heeft haar werkzaamheden in 2022 beëindigd, omdat er geen grote initiatieven meer te verwachten
waren. Met de vrijwel volledige invulling van het te bebouwen deel van Woldwijk leek dit het RT een
goed moment om af te ronden. In overleg met de gemeente is het optuigen van een nieuw RT met
nieuwe leden opgeschort tot meer duidelijk is over de toekomstige ontwikkelingen.
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Het Omgevingsteam is hierboven al even genoemd. Het is het speciale vergunningenteam van de
gemeente Groningen voor Woldwijk. Met het OT zijn voor iedereen duidelijke spelregels opgesteld
voor het doorlopen van procedures en het verlenen van toestemmingen op Woldwijk. Vanaf 2020 is
het Omgevingsteam eens per zes weken op Woldwijk voor advisering en zonodig handhaving.
Architecten René Wubs en Geir Eide ondersteunen bestuur en bewoners van Woldwijk bij het
verantwoord bouwen en ruimtelijke zaken.

Een andere partner is de Zorggroep Groningen en dan in het bijzonder de vestiging Innersdijk. De
samenwerking is vanaf het begin heel goed geweest. De Tiny Housegroep werkt samen met Innersdijk
waar het gaat om de levering van electriciteit. Bewoners van Innersdijk brengen bezoekjes aan de tuin
of wandelen met familie een stukje over het terrein en het wandelpad. Bij activiteiten kunnen we
gebruik maken van de parkeermogelijkheden van Innersdijk.

De meest recente partners zijn de
NCG en Daiwa Housing/Jan Snel,
verantwoordelijk voor de
wisselwoningen op het terrein
van de CV. In december 2019
verhuisden de eerste bewoners
naar hun wisselwoning. De NCG
heeft aanvullend aan de huur
voor het terrein het voetpad door
Woldwijk aan laten leggen en een
vergoeding gegeven om
informatieborden te plaatsen en
een bloemenrand langs het
voetpad in te zaaien. In 2023
volgen nog eens vijftig

wisselwoningen, dan langs de Stadsweg.

In dit jaarverslag brengen de taakgroepen en de leden van de coöperatie verslag uit van hun
activiteiten in 2022.
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Organisatie

Aan het begin van het jaar 2019 is de organisatiestructuur, zoals die tot dit moment functioneert, op
poten gezet. Het bestuur bestond in 2022 uit vier mensen. Het wordt ondersteund door een viertal
taakgroepen. De vier taakgroepen bestrijken de taakvelden “strategie”, “financiën”, “fysiek beheer”
en “communicatie”.
De taakgroepen wordt bemenst door leden, een (meestal externe) coördinator en een enkel
bestuurslid. Bestuur en taakgroepen konden een groot deel van het jaar een beroep doen op
secretariële/managementondersteuning. Daarnaast is er een vaste boekhouder, hij is lid van de
taakgroep Financiën, en een vaste juridisch adviseur die geraadpleegd kan worden.

Normaal gesproken vindt elke maand een
ledenoverleg plaats. Een paar keer per jaar
heeft dit ledenoverleg een formele status,
dan wordt het een Algemene
Ledenvergadering. Daar worden bijvoorbeeld
besluiten genomen over de begroting en de
jaarrekening. Daarbij heeft elk lid stemrecht.
De leden van de coöperatie zijn de ECTB, de
Coöperatieve Vereniging Tiny House
Woldwijk, het initiatief Agrarisch
Natuurbeheer van de boeren
Kooistra/Langereis, de Stichting Staatjevrij en
de Stichting Landjegoed.

Het bestuur bestaat uit leden en niet-leden. In 2022 was er één extern bestuurslid en waren er drie
leden lid van het bestuur, waarvan twee bewoners van Woldwijk.
Met ingang van 1 januari 2020 is het team aangevuld met een terreinmeester, die de leden adviseert
over technische zaken en veiligheid en contactpersoon is voor het Omgevingsteam. Op dit moment
wordt de functie ingevuld door twee mensen: architecten René Wubs en Geir Eide.

Bestuur: Jan Borkent, Annemarieke Aarts, Simon Wijma, Serge van Laar
Projectondersteuning: Sanne Klein
Terreinmeesters: Geir Eide en René Wubs (Ontwerpstation Loppersum)
Taakgroep Strategie: Jan Does, Aniek Panman, Janneke Ongering, Mayke Hoekstra
Taakgroep Fysiek beheer: Serge van Laar (ondersteuning door Jan Does)
Taakgroep Financiën: Jan Borkent, Willem Huisman, Annie Postma, Peter Kiers
Taakgroep Communicatie: Annie Postma, Ellen van der Linden, Marjan Borgers, Esther de Boer en
Theo de Wit (namens het reflectieteam)

Initiatieven: Coöperatieve Vereniging Tiny House Woldwijk, Stichting Staatjevrij, Energiecoöperatie
Ten Boer, Agrarisch natuurbeheer Kooistra/Langereis, Stichting Landjegoed

Reflectieteam: Peter Boon, Theo de Wit, Vadan de Bruijn, Helma Overeem, Piet Haanstra



6

Taakgroep Strategie
Bezetting: Jan Does, Mayke Hoekstra, Aniek Panman, Janneke Ongering.

Opvangen, werven en begeleiden nieuwe initiatieven
In 2022 zijn er geen nieuwe initiatieven op Woldwijk ontwikkeld. Alle percelen van de drie
woonarealen zijn verhuurd. Voor kavel 3, die volgens de verleende prestatievergunning nog aan
initiatiefnemers kon worden uitgegeven, gold in 2022 een door de gemeente afgekondigde bouwstop.
Dit vanwege het voornemen om op Woldwijk wisselwoningen te vestigen en daarvoor mogelijk ook
grond van de CV te willen terugnemen. Omdat daarvoor nog geen plannen bestonden kon de
gemeente nog niet aangeven om welke kavels het zou gaan. Om die reden kwamen niet alleen
initiatieven voor kavel 3 stil te liggen, maar ook verschillende initiatieven die voor het agrarisch areaal
waren voorbereid. Pas eind 2022 kon de gemeente daarover meer duidelijkheid verschaffen, hoewel
die nog niet alle onzekerheden voor de CV wegnam. In gesprekken met de gemeente is daarover,
maar ook over de terugname van grond, uitvoerig gesproken.

Hoeve Dijkshorn
De NCG had een team gevormd om de versterking van de Hoeve Dijkshorn voor te bereiden. In dat
team waren, naast de NCG, zowel de gemeente (eigenaar/verhuurder) als de CV (huurder/gebruiker)
vertegenwoordigd. De reden daarvan was om met elkaar te beoordelen in hoeverre bij het uitwerken
van het ontwerp koppelkansen zouden kunnen worden benut. Kansen voor de CV om na de verrichte
versterking de Hoeve gebruiksklaar opgeleverd te krijgen. Kansen voor de gemeente om de
schadeclaim bij IMG te verzilveren en het achterstallig onderhoud in te halen. Het plan daarvoor,
inclusief de koppelkansen, de doorrekening ervan en de voorgestelde kostenverdeling, kwam in mei
gereed voor een vergunningaanvraag. Zo ver is het echter nog niet gekomen. Hete benutten van de

koppelkansen betekende dat de
gemeente een forse investering zou
moeten doen. Het geld daarvoor
ontbrak. Als eigenaar van de Hoeve
heeft zij de versterkingsoperatie
daarom getemporiseerd. De CV en de
gemeente zouden hiervoor eerst
gezamenlijk een oplossing voor moeten
vinden. De gesprekken daarover
vonden in de tweede helft van 2022
plaats. Een nieuwe impuls ontstond,
nadat de CV in contact was gekomen
met Stichting Roemte. Een stichting die

is voortgekomen uit het project Toukomst, opgezet om projecten zoals Hoeve Dijkshorn mede te
begeleiden, van financieel advies en ondersteuning te voorzien. De gesprekken tussen CV, Roemte en
gemeente concentreren zich op de bestemming van de boerderij en het beheer van de boerderij. De
gesprekken daarover lopen in 2023 door.

Werkboeken Groenplan
Medio 2022 is in de ledenvergadering het Groenplan vastgesteld. De taakgroep strategie is gevraagd
op grond daarvan uitvoeringsplannen te maken: de werkboeken. In het Groenplan is sprake van drie
projecten die onderling verband met elkaar houden: het agrarisch areaal, de woonarealen (inclusief
het toekomstig areaal van wisselwoningen) en het gebied rond de boerderij.

Met het opstellen van een werkboek voor het gebied rond de boerderij kon nog geen begin worden
gemaakt zolang er geen duidelijkheid was over de versterking van de boerderij. Een werkboek voor de
woonarealen bleek ook lastig te zijn. Aanvankelijk werd uitgegaan van een integraal plan voor alle
woonarealen samen. Staatjevrij, Landjegoed en Tiny House Woldwijk gaven er de voorkeur aan om
ieder zelf plannen uit te werken voor hun eigen areaal. Daarbij zouden zij zich houden aan de
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uitgangspunten en aanwijzingen zoals die in het Groenplan zijn aangegeven. Omdat nog onvoldoende
duidelijk was waar de wisselwoningen zouden worden geplaatst en in welke opstelling kon ook
daarvoor nog geen definitief werkboek worden opgesteld.

In gesprek met de agrariërs is geprobeerd ook een werkboek op te stellen voor het agrarisch areaal.
Dat is begin 2023 opgeleverd.

Toekomst Woldwijk
Door alle ontwikkelingen in 2022 – Hoeve Dijkshorn, discussie over terugname grond, onzekerheid
over de woonarealen na 2027 – besloot de CV vooruit te kijken en zelf een perspectief te schetsen
voor haar toekomst. Daarvoor is contact opgenomen met RioProjects, een organisatie zich bezig
houdt met het stimuleren van anders ontwikkelen en bouwen. RioProjects heeft ook nauwe banden
met de Hanze Hogeschool en de universitaire wereld.

Met RioProjects is het idee uitgewerkt om zogenaamde Fieldlabs te organiseren om te bezien op
welke wijze Woldwijk en haar doelstellingen sterker en toekomstbestendig kunnen worden gemaakt.
Niet alleen wat betreft het wonen, maar ook in relatie tot stadslandbouw en een spilfunctie van de
boerderij. In dit kader zou ook nieuw leven worden ingeblazen in een op de nieuwe rol toegesneden
Reflectieteam. Begin 2023 heeft het bestaande Reflectieteam haar rol neergelegd om de reden dat er
op dit moment geen grote nieuwe initiatieven meer plaatsvinden op Woldwijk.

De uitkomsten van de Fieldlabs zouden worden gedeeld met de gemeente om haar geleidelijk in een
project te kunnen meenemen. In 2022 zijn hierover een aantal voorbereidende sessies geweest met
deelname van Hanze Hogeschool, RUG, WUR, UCG en ook gemeente. De bereidheid van die instituten
om een bijdrage te leveren aan Fieldlabs was groot. Omdat eind 2022 alle aandacht van de CV werd
opgeëist door de problematiek van de wisselwoningen, terugname grond en mogelijke aankoop van
de boerderij is de uitvoering van de Fieldlabs verschoven naar 2023.

Bevorderen samenwerking
De contactpersoon tussen gemeente en CV was door ziekte lange tijd niet beschikbaar. Gesprekken
tussen de gemeente hebben wel plaatsgevonden in verschillende samenstellingen.
Eind 2022 heeft de CV kennis gemaakt met het nieuwe college van B&W. Daarin zijn nieuwe
afspraken gemaakt over het stroomlijnen van de onderlinge samenwerking.

Verspreiden CV ervaringen
Ook in 2022 heeft de taakgroep meerdere groepen belangstellenden ontvangen om kennis te nemen
van wat er op Woldwijk gebeurt en waar de CV naar toe wil werken. Roemte heeft 50
geïnteresseerden naar Woldwijk gebracht, groepen (buitenlandse) studenten zijn geweest – soms in
het kader van hun masterscripties. De CV heeft zich gepresenteerd bij Dorpsbelangen, Groninger
Dorpen , het ondernemersnetwerk Ten Boer en meer.

Stroomlijnen organisatie CV
Door leden van de taakgroep is een inventarisatie verricht onder alle bewoners van Woldwijk om hun
belangstelling en werkgebied in kaart te brengen (inzetbaarheidsprofielen). Tegelijk ook is hun
bereidheid gepeild om bijdragen te leveren aan specifieke CV taken. Daarnaast hebben de
deelnemers bijgedragen aan een peiling onder potentiële gebruikers voor de boerderij.
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Taakgroep Financiën
Bezetting: Jan Borkent, Willem Huisman, Peter Kiers en Annie Postma

Financiële kaders en positie
De taakgroep constateerde dat de financiële situatie en vooruitzichten flink verbeterd zijn door de
verhuur van grond aan de NCG voor de bouw van wisselwoningen. De uitdaging is de vrijkomende
gelden in de komende jaren toekomstgericht te investeren in de ontwikkeling van Woldwijk. Deze
toekomstgerichtheid betreft in elk geval de boerderij en het Groenplan. In de kaderbrief voor 2023 is
voor dit meerjarenperspectief een eerste aanzet gegeven.
De reguliere financiële situatie van Woldwijk is vergelijkbaar met die van 2021. Ook nu werd het jaar
met een positief resultaat afgesloten. De kascommissie, bestaande uit CV-lid en een extern lid,
controleerde de jaarstukken 2022. Er werden geen onregelmatigheden geconstateerd.
De taakgroep hoopt voor de lopende ontwikkelingen de duidelijkheid te verkrijgen die nodig is om tot
een zinvolle meerjarenbegroting te komen.

Beheer financiële zaken
De taakgroep vergaderde gemiddeld eens per twee maanden. De financiële gang van zaken was in
algemene zin goed onder controle. De verhuur van grond aan de NCG vroeg om extra aandacht. De
compensatie voor Henk Kooistra voor het verlies van grond werd in goed overleg geregeld.
Nota’s werden als regel tijdig betaald. Vrijwilligersvergoedingen werden op declaratiebasis betaald;
de gang van zaken leek goed ingedaald te zijn.
De afspraken met Staatjevrij over gebruik van de WHK voldeden goed.
De jaarplanning van de taakgroep Communicatie kon in de post-Corona periode goed uitgevoerd
worden. De kosten bleven binnen de
begroting.
De CV deed het beheer van de
subsidiegelden voor het festijn Lutje Picknick.
De verantwoording kon via de organisatoren
doorgegeven worden aan de Vereniging van
Dorpsbelangen. De overschrijding van het
verstrekte subsidiebedrag van €6000
bedroeg slechts enkele tientallen euro’s’. De
CV betaalde deze overschrijding.
Het gebruik van de schuur voor opslag en
evenementen voldeed aan de financiële
verwachting. De melding door gebruikers vooraf moet nog wel wat zorgvuldiger.
Subsidieverwerving kreeg wel aandacht, maar leidde met uitzondering van subsidie voor de Groendag,
niet tot concrete resultaten.
De werving van Vrienden van Woldwijk kreeg geen aandacht. In de uitgaven en begrotingsvoorstellen
is de aparte positie dan ook niet ingevuld.
Er werd besloten de nog resterende schuld bij de gemeente over 2018 in een keer af te lossen zodra
de NCG de nota voor het eerste jaar heeft betaald.

Opstallen en versterking
Het verwachte besluit over de versterking van de boerderij werd in 2022 niet gerealiseerd.
Gereserveerde gelden voor de start van de koppelkansen werden dan ook niet benut. Het is lastig te
voorspellen hoe dit in 2023 zal gaan en welke financiële middelen hiervoor gereserveerd moeten
worden. De gesprekken met Roemte verlopen hoopvol, waardoor in 2023 wellicht een begin gemaakt
kan worden met de versterking en de hierbij behorende koppelkansen .
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Het Groenplan beschrijft ook de herinrichting
van het erf. Het zou mooi zijn als de
samenwerking met Roemte ook leidt tot een
planmatige uitvoering daarvan. Dit leidt niet
direct naar extra inkomsten, maar draagt wel
bij aan een sterke uitstraling, die voor
aantrekken van activiteiten en bedrijfjes
drempelverlagend kan werken.

Lange termijn vooruitzichten en voornemens
De gesprekken met Roemte en de gemeente leiden in 2023 hopelijk tot zo’n uitkomst dat een goed
financieel perspectief in een meerjarenbegroting kan worden neergezet.
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Taakgroep Communicatie
Bezetting: Marjan Borgers, Ellen van der Linden, Esther de Boer, Annie Postma

Het begin van 2022 stond nog in het teken van corona. Gelukkig konden we de rest van het jaar wel
de nodige activiteiten organiseren. Opnieuw hadden we te maken met een wisseling in de bezetting
van de taakgroep: Simon Wijma kreeg het te druk met zijn bestuurstaken. Gelukkig konden we Esther
de Boer als nieuw lid verwelkomen.

Interne communicatie

Om de onderlinge band tussen de leden en andere betrokkenen bij Woldwijk verder te verstevigen en
ook buiten de vergaderingen om wat meer contact te hebben, zijn ooit de informele ledenoverleggen
in het leven geroepen. Inmiddels is die taak overgenomen door allerlei andere informele activiteiten
die door de leden zelf georganiseerd worden: het pizza-café, de potluck op vrijdag, doe- en
werkdagen en ga zo maar door.
Daarnaast organiseert ook het bestuur, ondersteund door de taakgroep communicatie, voor
bewoners en andere betrokkenen nog steeds activiteiten en bijeenkomsten. Zo hadden we in 2022
een (i.v.m. corona) verlate nieuwjaarsborrel gecombineerd met het afscheid van projectondersteuner
Jeanine Veen.

Op 9 mei werd een bewonersavond gehouden waar werd ingegaan op een aantal actuele thema’s die
spelen voor Woldwijk als geheel: de toekomst van de boerderij, de nieuwe wisselwoningen, het
overleg met de gemeente Groningen. De avond was drukbezocht, een goede vervanger van de
informele ledenbijeenkomsten.

Op 6 september werd afscheid genomen van de toenmalige leden van het RT. Er werd samen gegeten
en de leden kregen een afscheidscadeautje.

Om leden te informeren over interne aangelegenheden is een speciale emailnieuwsbrief in het leven
geroepen die leden zo nu en dan informeert en waarmee bewoners worden uitgenodigd voor diverse
activiteiten.

Externe communicatie
De externe communicatie was voornamelijk gekoppeld aan evenementen. Daarnaast is het
jaarverslag een middel om naar buiten te laten zien wat Woldwijk is en wat er gebeurt. Ook de
digitale communicatiemiddelen en de filmpjes vervullen die rol. In 2022 zijn twee filmpjes gemaakt,
eentje van de Groene Dag op 16 april en eentje van de Lutje Picknick op 24 september (beide enige
honderden kijkers). Op de Groene Dag van oktober zijn omwonenden en een aantal relaties speciaal

uitgenodigd.

Beheer digitale communicatie
De website (5984 bezoekers in 2022) is de basis van
de digitale communicatie van de coöperatie.
Daarnaast wordt contact met “de buitenwereld”
gehouden via een emailnieuwsbrief (ongeveer 325
leden), Twitter (76 volgers), Facebook (671 volgers)
enYoutube met aan het eind van 2022 43 abonnees.

Woldwijk in de media
Ed Gold, een Engelse(foto)journalist (zie: https://www.edgold.co.uk/magazine) van het fototijdschrift
Positive Futures Magazine heeft in juli 2022 een aantal dagen doorgebracht op Woldwijk. De foto’s
zijn opgenomen in editie 8 van 1 augustus 2022 van Positive Future Magazine.
De Groene Dag in oktober werd aangekondigd in de Noorderkrant en er stond na afloop een verslag
op de website van OOG-TV.
Veel evenementen werden aangekondigd in de nieuwsbrief van de gemeente Groningen.

https://www.edgold.co.uk/magazine
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Evenementenplanning/-ondersteuning
In 2022 vonden de volgende evenementen plaats:

Nieuwjaarsborrel: 25 februari
Uilenballen pluizen: 5 maart
Groene Dag: 16 april
Bewonersavond: 9 mei
NL Doet Innersdijk: 4 juni
Slootjesdag: 11 juni
Groei- en bloei Tuinenroute (Jan Bouma): 2 en 3 juli
Vogelhuisjes maken: 15 augustus
Lutje Picknick (Feest-en Lichtweek): 24 september
Groene Dag/duurzaamheidsmarkt: 15 oktober
Kinderkledingbeurs: 21 oktober

Stichting Staatjevrij organiseerde hun jaarlijkse Aardbeverfeest in het laatste weekend van augustus.
De Stichting Groninger Voedseltuinen organiseerde hun eerste
Oogstfeest op 3 september op Woldwijk.
Twee bewoners van Woldwijk, Ellen en Sanne, namen deel aan
het Blikopenerfeest op 20 mei in EMG Factory en daarna aan
Noorderzon in augustus. Door middel van interviews en een
dansvoorstelling werd het “anders wonen” op Woldwijk onder
de aandacht gebracht.

Vrienden van Woldwijk
Door problemen met onze bank heeft het lang geduurd eer er geld geïnd is. Het lukte niet, o.a. door
nieuwe regelgeving, om dat via de bank te regelen. In plaats van een automatische incasso is er een
mail gestuurd met het verzoek het donatiebedrag over te maken op de rekening van de coöperatie. In
de praktijk werkt dat minder goed. Komend jaar gaan we bekijken hoe we hier mee verder gaan.

Bezoeken en andere ontvangsten
Op 13 juli werd een groep van 20 ondernemers van het ondernemersnetwerk Ten Boer ontvangen in
de schuur van de boerderij. Tijdens een gezellig ontbijt zijn de ondernemers bijgepraat over
geschiedenis en toekomst van Woldwijk.

Op 28 juni kwam een groep studenten van University College Groningen en de Universiteit van
Victoria in Canada. De Canadese studenten volgen een summer school programma in Groningen en
waren op zoek naar voorbeelden van coöperaties in de buurt van Groningen met aandacht voor
duurzaamheid.

Daarnaast brachten vele individuele belangstellenden een bezoekje, in het weekend, tijdens een
eetcafé of op een ander moment.

En verder
Verder was het verkiezingstijd in maart en dat merkten we ook op Woldwijk. Zaterdag 5 maart werd
op het Koopmansplein een groen lintje uitgedeeld aan Woldwijk. Eerdere winnaars zijn Operatie
Steenbreek, Tuin in de Stad en zonnepanelenprofessor Van Hummelen. Namens Woldwijk nam
penningmeester Jan Borkent een oorkonde en een restaurantbon in ontvangst na een toespraakje
van lijsttrekker Mirjam Wijnja.

In de loop van het jaar is weer actief gewerkt aan het tot stand komen van twee infoborden langs het
voetpad “Lutjehoeskespad”. Inmiddels, begin 2023, zijn de borden geplaatst.



12

Taakgroep fysiek beheer

De taakgroep fysiek beheer startte in 2022 met de nodige handicaps. Er was formeel geen beheerder
(Jan Does nam de rol waar) en de conciërge (toezichthouder) had in 2021 laten weten zijn taak te
beëindigen. Wel was Ontwerpstation Loppersum gecontracteerd om bouwaanvragen op de
belangrijkste criteria te beoordelen. Het traject van toetsing en verlenen van toestemming is daarmee
niet in gevaar gekomen en in 2022 verantwoord vervolgd. Ook het zeswekelijks toezicht door het OT
heeft normaal plaatsgevonden.
In april 2022 is hierop een aanpassing doorgevoerd. Serge van Laar, toegetreden als bestuurslid van de
CV Woldwijk, nam als bewoner van Woldwijk de leiding op zich van de taakgroep fysiek beheer. Jan
Does bleef in een ondersteunende rol.
In 2022 vond tevens een personeelswisseling plaats binnen het OT. Freddie Boekelo maakt plaats voor
Gertjan Buis. Het OT team bestaat vanaf dan uit Hans Goslinga, Kees Martena, Froukje Boutsma en
Gertjan. Los van de ad hoc aan te trekken leden (ruimte, Veiligheidsregio).

Aanvragen en toestemmingen
De procedures daarvoor zijn in 2022 normaal verlopen: eerste check door de beheerder, tweede door
de terreinmeesters, waarna toestemmingen konden worden verleend. De zeswekelijkse schouw door
het OT vond eveneens normaal plaats. Leden van het OT verleenden in het veld ook advies om
ontwerpgebreken ter plaatse op te lossen. Waarop bij een volgende schouw werd toegezien of deze
adviezen waren opgevolgd.

Fysiek beheer
In aanvang goed te beheersen door de beheerder van de taakgroep. Op verzoek van aanwonenden
werd de CV gevraagd een opruimactie te organiseren om het aanzicht op Woldwijk te verbeteren. De
taakgroep heeft daarop actie ondernomen en met succes afgerond.
In 2022 werd de beheerder van het team, tevens bewoner op Woldwijk, geconfronteerd met
handhavingstaken die tegen hem werkten. Van de rol van toezichthouder moest de
taakgroepbeheerder worden verlost. Het aantrekken van een conciërge/toezichthouder werd
opnieuw ingebracht om de beheerder van deze taak te verlossen.

Tot het fysiek beheer behoort ook het toezicht op het onderhoud van sloten en paden. In 2022
constateerde het Waterschap dat de sloten vervuild raakten door de daarop aangesloten sceptic tanks.
In aanvang toegestaan, maar nu de gemeenschap is uitgegroeid met ruim 40 woongebouwen die via
een tank lozen op de sloten is dat niet langer tolerabel. Het Waterschap drong aan op toch de
verplichte aanleg van een
rioolstelsel en aansluiting
daarvan op het hoofdnet.
Fysiek beheer heeft daarover
lang overleg gehad met zowel
het Waterschap als de
gemeente om gezamenlijk te
beoordelen of er alternatieven
of koppelkansen
(wisselwoningen Stadsweg)
mogelijk zijn. Maar geen
daarvan bleek haalbaar.
Waarna de aanleg van een
rioolstelsel onontkoombaar
werd. De beheerder van de
taakgroep heeft daarop, in overleg met de besturen van de woonarealen, de aanleg ervan technisch
en financieel geregeld. Woldwijk is nu aangesloten op de riolering.
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Aandachtspunten taakgroep fysiek beheer
 Er moet, naast de taakgroep beheerder/bestuurder een onafhankelijke conciërge

(toezichthouder) worden aangetrokken.
 Er moeten meer leden aan de taakgroep deelnemen door zich aan de taken te verbinden (zeker

en stabiel).
 Er zou een (concept) beheerplan moeten worden opgesteld, zeker nu de woonarealen zijn

gegroeid, inclusief een inventarisatie van wat er nu gebouwd is op Woldwijk in het algemeen.
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Tiny House Woldwijk

Voor Tiny House was 2022 een redelijk rustig jaar. De bouw van huis en tuin lijkt grotendeels klaar
voor de meeste kavels. Als klein voorzetje voor het middenterrein hebben bewoners alvast een
picknick uitpuf plekje gecreëerd. Hier wordt al gebruik van gemaakt door wandelaars.

Klein Wonderland deed als tuin
mee met de Open Tuinendag
van Groei & Bloei begin juli. Er
was veel belangstelling voor de
tuin en beelden. Bezoekers
werden getrakteerd op een
kopje koffie of thee en
informatie over Woldwijk.

Voor het eindfeest van de Feest-
en Lichtweek in Ten Boer was bij
Tiny House een kunstroute
tijdens Lutje Picknick. Studenten
van Minerva maakten kunst van
afvalmateriaal op het
middenterrein. En kunstenaars

Jan en Ghislaine lieten hun eigen werk zien.

De grote veranderingen kwamen pas aan het eind. Sinds september startte de bouw van de
wisselwoningen op de groene weilanden naast Tiny House. Dat was even wennen: aan het
bouwverkeer en de nieuwe tijdelijke woningen.
In november hebben we een open middag gehouden voor belangstellende nieuwe bewoners. Voor 2
kavels werden per januari 2023 nieuwe mensen gezocht. Leuk om te zien dat er zoveel belangstelling
was voor wonen op Woldwijk! Er zijn selectiegesprekken gehouden en eind 2022 zijn er nieuwe
bewoners gekozen voor Tiny House. We zijn blij met de enthousiaste inzet en kijken er naar uit dat
ook zij met huis en haard aan kunnen schuiven.
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Staatjevrij 2022

In 2022 heeft het hele terrein van Staatjevrij een invulling gekregen. Aan de zuidwest kant van de
huiskamer was tot vorig jaar nog een grasveld wat nu ook een invulling heeft gekregen. De ene helft
wordt bewoond en de andere kant bied ruimte voor aanwaaiers om op, uit, en aan te waaien.

Dit jaar hebben we verschillende festiviteiten
mogen beleven. Zo was er bijvoorbeeld
Aardbeverrr aan het einde van de zomer.
Waar we samen met behulp van Landjegoed
drie dagen hebben kunnen genieten van
muziek, lekker eten en vooral
gezelligheid! Midden in de zomer mochten
we het Oogstfeest van de Stichting Groninger
Voedseltuinen hosten en zaten we met wel
honderd mensen aan een lange tafel. Op een
frisse dag in september was er het grootse
Lutjepicknick. In 2023 krijgt het een andere

twist en wordt het Lutjefest op 8 juli.

We hebben vooral genoten van het verder groeien van Woldwijk. Steeds meer actieve bewoners en
gezelligheid. Op onze wekelijkse pot-luck-vrijdag is er altijd wel gezelligheid van landjegoeders en of
tinyhouse-ers. De Wereldhuiskamer zien we ook steeds meer gebruikt worden waarvoor we hem
hebben gebouwd. Mooie initiatieven komen er samen en leuke plannen worden er gesmeed. Eens
per week is een groep chi-quong aan het beoefenen.

Ook de tuin kent een vruchtbaar jaar! Weer een groeiend aantal leden! De tuin heeft dit jaar
voldoende eten geboden om wel 91 mensen te voeden en zelfs na de jaarwisseling kan er nog
geoogst worden. De tunnelkas heeft na de storm weer een nieuwe jas gekregen en dat heeft
geholpen een breder assortiment eten te kunnen bieden. Ook het Theehuis heeft weer ruimte
kunnen bieden aan groepen geïnteresseerden die daar misschien wel hun eerste les kruidengebruik
hebben gehad. Mooi om te zien dat ook wandelaars daar even hun rustpunt nemen en met een kopje
-zelfgezette- thee op de veranda genieten van het uitzicht.

Een mooi jaar!
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Agrarisch natuurbeheer

De agrariërs Langereis en Kooistra beheren het agrarisch gebied. Doelstelling is om de diversiteit van
Woldwijk ook terug te laten komen in het landelijke gebied. Het creëren van een open, authentiek
Groninger landschap met kleine percelen, divers beheer, en extensieve beweiding in combinatie met
economie en gangbare verduurzamende landbouw moet leiden tot een mozaïek aan percelen waarbij
de biodiversiteit (in planten en dieren) in het gebied naar een hoger niveau gaat en waar het dorp kan
recreëren.

Ontwikkelingen 2022
De inspanningen van de afgelopen jaren hebben een wisselend resultaat laten zien. Het kruidenrijk
ingezaaide perceel aan de noordwest zijde van het gebied is zeer goed opgekomen, het in stroken
inzaaien van beide naastgelegen percelen met kruidenmengsels is door het te natte najaar niet of
nauwelijks aangeslagen.

Kruidenrijk perceel aan de noordwest zijde van Woldwijk

Aan de zuidkant van Woldwijk, tegen de Stadsweg, is, op de percelen waar het oude grasland beheerd
wordt, na het oogsten van het hooi extensieve beweiding van schapen toegepast om de graszode
dicht te houden en hierdoor ongewenste onkruiden geen ruimte te geven.
De grasland percelen grenzend aan de zuid-west kant van het gebied tegen het dorp aan en grenzend
aan de Tiny Houses zijn begin 2022 ingezaaid met veldbonen. Een vlinderbloemig en eiwitrijk gewas
dat zelf de stikstof uit de lucht kan halen. Aan de noordkant van Woldwijk is na het oogsten van het
gras in mei extensieve beweiding toegepast met jongvee (melkvee in ontwikkeling). Deze dieren
hebben weideseizoen gerouleerd over de percelen van Woldwijk.

Het paradepaardje van het agrarisch gebied Woldwijk is het wandelpad met bloemrijke randen. Een
prachtig pad dat door de explosieve groei van de kruidenrand veel lof oogstte bij de dorpsbewoners.
De bloemenpracht overwoekerde het pad wel deels. Het onderhoud van de bloemrijke rand is
afgelopen jaar dan ook opgepakt en gepleegd door de rand te klepelen.

In 2022 liep de familiekudde Limousins weer op Woldwijk. De aangelegde natuurvriendelijke oever en
de hoogwatersloot zijn vol tot wasdom gekomen in 2022. Een prachtig stukje vernatting dat als een
magneet meerdere rietvogels en vele insecten heeft weten te trekken.
De hoogwatersloot en de natuurvriendelijke oever hebben als doel om in het voorjaar en zomer te
dienen als foerageerterrein voor de aanwezige vogels en overige dieren en om een diversiteit aan
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planten in het gebied te ontwikkelen. De terrasoever is ingezaaid met hetzelfde akkerrandmengsel
gericht op de beschutting en voeding van boerenlandvogels. Door middel van een aangelegde stuw
blijft het waterniveau op peil, door middel van een zonnecollectorpomp blijft het water op het
gewenste niveau tijdens de zomerperiode. Deze investering heeft in 2022 voor een mooie oever
gezorgd, komende jaren hopen we dat ze nog beter uitgroeien tot mooie begroeide randen.

Aangelegde hoogwatersloot met terrasoever

2023 en verder
Inmiddels is de gebiedsvisie klaar, een mooi plan waarbij landbouw en natuur nog beter met elkaar
geïntegreerd worden waardoor de landbouw- en natuurbeleving voor de bezoekers nog groter wordt.
In de uitvoering ligt de focus komend jaar op het beheer van de gedane investeringen, zodat ze nog
jaren effectief kunnen bijdragen aan de doelstellingen van Woldwijk.
Ook in 2023 keert de familiekudde Limousin koeien weer terug op Woldwijk. Zij zullen gaan grazen op
de kruidenrijke percelen ten noorden van het wandelpad. Hiermee hopen we de beleving op
Woldwijk nog levendiger te maken. Tevens zal het jongvee en de schapen weer terugkeren op
Woldwijk.

Grazende Limousin koeien op Woldwijk in 2021
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ECTB

De Energie Coöperatie Ten Boer (ECTB) is bezig met meerdere projecten. Eén daarvan is de exploitatie
op Woldwijk van een zonnedak met 177 panelen. Vijftien inwoners van de voormalige gemeente Ten
Boer doen mee; ze schaften ieder meerdere zonneparticipaties aan onder de voorwaarden van het
PostCodeRoos-systeem. Hun rendement in 2022 was wat lager dan voorheen, omdat de overheid de
energiebelasting verlaagde. De opbrengst van de productie was zeer hoog vanwege de hoge
energieprijzen.
De ECTB is van mening dat het dak van de hoeve Dijkshorn een mogelijkheid kan bieden
voor zonnepanelen. In het kader van de versterking zou hierin een stap gemaakt kunnen
worden. Een project onder de nieuwe subsidievoorwaarden, Subsidieregeling Coöperatieve
Energieopwekking, zou onderzocht kunnen worden.
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Landjegoed 2022

In 2022 zijn alle bewoners en woningen aangekomen op Landjegoed, we zijn compleet!
Sommige bewoners zijn nog druk met het afbouwen van hun huis, maar iedereen investeerde ook
veel tijd in de groep, de gezamenlijke kavels en velen raakten ook meer betrokken bij de coöperatie
Woldwijk.

Samen organiseerden we 3 visiedagen waarin onze gedeelde dromen en plannen helder werden. Een
huiskamer stond met stip op nummer 1 en zal in 2023 gebouwd worden op onze gezamenlijke kavel.

Naast 3 visiedagen waren er 7
vergaderingen en 12 werkdagen. Tijdens
de werkdagen werd er o.a. aan het
groenplan gewerkt, werd er voor de
kippen een waar Krasnapolsky gebouwd,
werden stenen en hout verzameld voor de
geplande huiskamer en het amfitheater,
en werd er een collectief winkeltje
opgetuigd.

De band met Staatjevrij lijkt hechter te
worden, zoals bijvoorbeeld te merken was
bij het Aardbeverrr festival waarbij vele

Landjegoeders hielpen en er een kampeerterrein en ontbijtservice op het LandjeGoed terrein
ontstond.

Ook bij de coöperatie Woldwijk lijkt er meer betrokkenheid te ontstaan: de ALV’s worden redelijk
goed bezocht en bewoners nemen deel aan commissies en activiteiten.
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Tekst: de leden en bewoners van de coöperatieve vereniging Woldwijk
Foto’s: Annie Postma
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